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سخنگوی وزارت خارجه گفت: امروز لیست تحریم های 
جدیــدی را علیه برخــی نهاد های اتحادیــه اروپا و 
شخصیت هایش و برخی نهاد های انگلستان و مقامات 

اعلام خواهیم کرد.
به گزارش ایلنا،  ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه در ابتدای 
نشست خبری خود بیان کرد: جا دارد که به بهانه سالروز ایجاد شجره 
نحس داعش یاد کنم از زحمات قهرمان بین المللی مبارزه با تروریسم 
و یار او شهید ابومهدی المهندس و همه رزمندگان فداکار و شجاع 
که جان خود را برای ایجاد شرایط امن برای ملت ایران و منطقه فدا 
کردند.وی در پاسخ به سوالی درباره بیانیه مشترک چین و عربستان 
گفت: در این موضوع ما به عنوان دستگاه دیپلماسی مواضع خود را به 
تفضیل بیان کردیم. مایل هستم یک بار دیگر به اصول اساسی خود 
اشاره کنم که ما هرگونه اتهامات بی اساس اجلاس شورای همکاری 

خلیج فارس با حضور مقام چینی را محکوم می کنیم.
او افزود:در خصوص موضوعات مرتبط با برنامه هسته ای مطالب 
مندرج در این بیانیه را مردود می دانیم. عده ای در منطقه با عدم توجه 
به پایبندی ایران به توافق هسته ای نکاتی را بیان کردند که آن هم 
مردود است.کنعانی گفت:ایران به عدم مداخله به مسائل منطقه ای 
تایید می کند و درباره جزایر سه گانه ای ایرانی تاکید مجدد داریم که جز 

لاینفک و ابدی ایران هستند.
او تاکید کرد:ادعا هایی که درباره این جزایر مطرح می شود را دخالت 
در قلمرو سرزمینی ایران می دانیم و از سوی هرکس مطرح شود آن 
را محکوم می کنیم.او گفت:تاکید داریم که مذاکرات رفع تحریم های 
غیر قانونی مرتبط به موضوع هسته ای ایران است و ادامه همان مسیر 
را قابل قبول و دارای قابلیت ادامه می دانیم.در مجموع آنچه مربوط به 
ایران است به سیاست همسایگی پایبند هستیم و آنچه که مرتبط به 
دخالت در امور داخلی ایران باشــد را مردود اعلام می کنیم و اجازه 

دخالت در امور داخلی خود به هیج کس نخواهیم.
کنعانی در پاسخ به سوالی درباره محکومیت اعدام اغتشاش گران 
توسط مراجع قضایی گفت: مداخله در امور داخلی جمهوری اسلامی 
ایران غیرقانونی، مردود و محکوم است و این موضع رسمی و اعلامی 
ما است.او گفت: در این ارتباط کشور هایی که ما را محکوم کرده اند 
را به آن چیزی که در داخل کشــور های خود در ارتباط با معترضین 
انجام می دهند ارجاع می دهیم.او ادامه داد:کشــور هایی که مرتکب 
نقض فاحش حقوق بشر می شــوند و توسل به خشونت را به طور 
رسمی اعمال می کنند و دستورات سرکوب اعتراضات را رسما خبری و 

منتشر می کنند، حق ندارند در ارتباط با اقدامات قانونی دولت جمهوری 
اسلامی ایران به منظور ایجاد آرامش و تامین امنیت عمومی مردم 
اظهار نظر کنند و یــا در این خصوص اقدامات و رفتار های مداخله 
جویانه ای داشته باشند.کنعانی در پاسخ به ســوالی درباره اقدامات 
رسانه های غربی گفت:آنچه مربوط به مواضع و ارتباطات کشور های 
داخلی اســت باید گفت که ما هیچگونه اقــدام مداخله جویانه را 
نمی پذیریم و متناقض با منشور ملل متحد می دانیم.او افزود: هیچ 
کشوری حق دخالت در امور کشور های دیگر را ندارد. البته اقداماتی 
که درباره تحریم های غیرقانونی از سوی برخی کشور ها انجام شد که 

ایران واکنش سریع و متقابل نشان داد.
کنعانی ادامه داد:برخی کشور ها اقدامات تقابل جویانه از سوی ایالات 
متحده انجام دادند که با توجه به ادامه رفتار های غیرســازنده این 
کشور ها و اتحادیه اروپا ایران اقدامات بازدارنده مبتنی بر حق مشروط 
خودش را استفاده خواهد کرد.ایران در استفاده از ظرفیت ها و حقوق 
قانونی خودش در ایجاد بازدارندگی تردیدی به خود راه نخواهد داد و 
به موقع اقدام خواهد کرد مداخله در امور داخلی ایران بدون واکنش 

نخواهد ماند و ایران تحت ایجاد فشار امتیاز نخواهد داد.
کنعانی گفت: امروز لیســت تحریم هــای جدیدی را علیه برخی 
نهاد های اتحادیه اروپا و شخصیت هایش و برخی نهاد های انگلستان 
و مقامــات اعلام خواهیم کرد.ســخنگوی وزارت خارجه ایران در 
پاسخ به ســوالی درباره اقدامات رسانه های معاند گفت: با توجه به 
نقش تحریک آمیز برخی رسانه های فارسی زبان لندن نشین که 
از میزبانی گرم دولت انگلیس برخوردار است هم دیدگاه خود را اعلام 
و اقداماتی را صورت دادیم.در حوزه دیپلماسی هم در تهران سفرهای 
آنها را احضار کرده و درخواســت کردیم کــه اقدامات لازم را برای 
جلوگیری از فعالیت این شبکه ها انجام دهند.کنعانی افزود: مبتنی بر 
چهارچوب های قانونی اقدامات حقوقی را نیز در مواجه با این شبکه ها 
آغاز کردیم ،این شبکه ها در اروپا هستند و ما از چهارچوب های قانونی 
این کشورها استفاده می کنیم و بر اثر اقدامات تروریستی این شبکه ها 
اعم از آموزش تروریستی و ساخت سلاح و مقابله با مردم و نهادهای 
امنیتی و.... بســیاری از شهروندان ما جان خود را از دست دادند که 
شهروندان ما هم اقدامات حقوقی در این زمینه انجام دادند.امیدوارم 
که در این زمینه اقدامات قانونی این کشورها را شاهد باشیم.او ادامه 
داد:درباره کشور عربستان هم ایران موضوعات خود را منتقل کرده 
است. البته دولت انگلستان برای زمینه و فضایی که برای این رسانه ها 

ایجاد کرده است مسئولیت حقوقی و قانونی دارد.

وی در پاسخ به سوالی درباره مهاجران افغانستان در ایران و نشست 
برگزار شده در این باره بیان کرد:موضوع افغانستان از موضوعات مهم 
مورد توجه جمهوری اسلامی ایران هست و درباره کمک به ثبات 
به افغانستان تلاش های حداکثری در طول سال های طولانی داشته 
ایــم و ادامه خواهیم داد و از ســاز وکار های چندجانبه درباره کمک 
به افغانســتان و مردمش حمایت می کنیم.او گفت:موضوع آوارگان 
افعانستان بسیار مهم است و جامعه بین الملل در این زمینه مسئولیت 

دارد. ایران از هیچ کمکی به آوارگان افغانستان دریغ نکرده است.
 وی درپاســخ به دسترســی شــبکه پرس تی وی گفت:شبکه 
پرس تی وی به عنوان تنها شبکه انگلیسی زبان مهم ایران بار ها در 
طول سال های گذشته به انواع مختلف مورد تحریم قرار گرفته و هم از 
منظر تکنیکی و فنی هم شرایطی برایش ایجاد کردند که نتواند امکان 
فعالیت آزاد رسانه ای داشته باشد، گردش آزاد اطلاعات شعاری است 
که ما مکرر از این شبکه ها می شنویم، اما تحریم های بسیاری را در 
مواجه با آیت شبکه ایحاد کردند؛ بنابراین معتقدیم که یک اقدام کاملا 

سیاسی با انگیزه های سیاسی صورت گرفته است.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود:جمهوری اسلامی ایران حق 
اعتراض را به رسمیت می شناسد و همه شهروندان می توانند اعتراض 
خود را به مردم برسانند، اما آنچه که مربوط به ماست این است که 
اجازه دخالت در امور داخلی خود را به هیچ کشوری نمی دهیم ما اعلام 
کرده بودیم که درحال بررسی مساله بودیم، اما رسانه های غربی به 
پیش داوری مشغول شدند.وی درباره سفر به بالکان گفت:سفر درباره 
توسعه مناسبات دوجانبه انجام شد و موضوعات دو جانبه در دستور کار 
بوده است. برخی رسانه ها درتلاشند تا افکار عمومی را از مناسبات دو 
جانبه متاثر کنند از فضای منفی نگاه ایران ناظر بر توسعه مناسبات 
با این کشورهاست مناسبات فرهنگی مورد اهتمام است جز اهداف 
و برنامه های ایران این است و امیدوارم توسعه مناسبات مردمی را 
در دستور کار قرار دهیم.کنعانی درباره موضع نرم ایران در قبال چین 
گفت:رابطه چین و ایران در سایه رهبران دو کشور مبتنی بر مصالح دو 
کشور در حال گسترش است و در همین زمینه میزبان هیات عالی رتبه 
چین خواهیم بود.ما در ارتباط با چین نگاه در زمینه توسعه مناسبات 
داریم و این هدف دو کشور است، در ارتباط با منافع جمهوری اسلامی 
ایران و تمامیت ارضی با هیچ کشوری مصالحه نداریم کمااینکه سریع 
موضع گیری کردیم و سفارت ایران وارد عمل شد و سفیر را خواستیم 
و دیدگاه خــود را با جدیت بیان کردیم.ایران با جدیت عمل کرد و 
مواضع خود را بیان کرد درباره موضوعات اساسی مبتنی بر منافع ایران 

با هیچ طرفی مسامحه نداریم.وی در پاسخ به سوالی درباره ارتباط با 
روسیه گفت:این همکاری ها درباره منافع دو کشور است، اما درباره 
هیچ کشور ثالثی نیست و ما به حرف های رسانه های معلوم الحال 
توجهی نداریم و البته از گفتن جزیات معذورم.او افزود:بار ها دیدگاه 
ایران درباره این موضوع رابیان کردیم. ما طرف جنگ اوکراین نیستیم 
و به هیچ طرفی کمک نکردیم، اما ایران اعلام کرده که آماده است تا 
به طرف ها برای یافتن یک راه حل کمک کند. ادعا های مطرح شده 
علیه ایران انگیزه سیاسی دارد و از سدی کشور هایی است که مکرر 
در حال ارسال سلاح برای یک طرف جنگ هستندسخنگوی وزارت 
خارجه درباره تحریم های جدید غربی ها بر علیه کشورمان گفت:این 
تحریم ها اقدام غیرقانونی و غیر سازنده است و ایران همواره به آن ها 
پاسخ داده است و در واکنش به اقدامات مداخله جویانه امروز فهرست 
جدید تحریمی خود را علیه مقامات و نهاد های اروپایی اعلام خواهد 
کرد. وی درباره قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین گفت:درباره این موضوع 
به طور مفصل بیان کردیم برنامه جامع همکاری های ایران و چین به 
عنوان نقش راه همکاری های دو کشور در مسیر اجرا قرار دارد و محل 
اهتمام جدی دو کشور است و هیاتی که هم وارد تهران خواهد شد 

بخشی از مذاکرات اجرای این برنامه را به خود اختصاص خواهد داد.
سخنگوی وزارت خارجه درباره اخراج ایران از کنوانسیون مقام زن 
گفت:در این باره ما با حدود چهل و سه رای از پنجاه عضو وارد این 
سازوکار شدیم که در جهت کمک سازنده به سازوکار های بین المللی 

در جهت ارتقای مقام زن بوده است.
وی افزود:رویکرد دولت آمریکا در جهت اخراج از این کمیســیون 
با مخالفت جدی مواجه شــده است و اقدام غیرسازنده است، حتی 

برخلاف منویات دولت آمریکا در جهت حقوق زنان اســت و جای 
ناسف دارد که کشوری که مدعی دفاع از حقوق زنان است در تلاش 

است که ایران از حق قانونی خود با روش های غیرقانونی خارج کند
وی گفت:سازوکاری برای اخراج یک کشور از این کمیسیون وجود 
ندارد بنابراین اگر اقدامات دولت آمریکا موفق شود غیرقانونی است.
زنان قشر عظیمی از ایران هستند و تحریم های طولانی آمریکا به 
بهانه هســته ای آیا زنان ایران را هدف قرار نداد؟ بار ها اعلام کردند 
که مردم ایران را هدف ندادیم، اما چطور می توان هزاران تحریم را بر 
ضد کشوری اعلام کرد، اما زنان و کودکان را مورد توجه قرار نداد؟وی 
افزود: این شعار با شعار حمایت از زنان چه سنخیتی دارد؟ آمریکا هم 
بزرگترین زندان ساز و هم بزرگترین زندان بان در دنیاست و یک سوم 
زندانیــان زن در جهان در آمریکا قرار دارند.چرا اجازه بازدید از زندان 
هایشان را نمی دهند؟ چرا این تعداد زندانی و جرم جنایت در این کشور 
بالاســت؟ آیا جز این است که آمریکا به جای توجه به امور خودش 

توجه را به صرف مداخله به امور داخلی دیگر کشور ها کرده است؟
وی در پاسخ به سوالی درباره دادگاه بلژیک گفت:متاسفم که مناسبات 
دو جانبه ایران و بلژیک اسیر موضوعات سیاسی شده است. سیاسی 
نگری باعث شده که موافقت نامه ای در جهت کمک به شهروندان دو 
کشور به حاشیه رانده شود و امیدواریم که در این نگاه بازنگری شود.
وی درباره اقدامات دولت انگلستان بر ضدشهروندان کشورمان بیان 
کرد:سابقه اقدامات ضد حقوق بشری ضد ملت ایران صرفا مربوط به 
سال های اخیر نیست بلکه در سابقه رفتاری انگلستان تاریخ حجیمی 
از اقدامات مختلف سیاسی نظامی و ضد مردمی وجود دارد و در تاریخ 

مناسبات دو کشور ثبت شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری مطرح کرد؛

ایران تحت فشار امتیاز نخواهد داد
رئیس کمیسیون عمران مجلس:

 فرمانده و یا پیمانکار؛ دوراهی وزارت 
راه و شهرسازی درباره ساخت مسکن

رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: باید مشخص شود که 
وزارت راه و شهرسازی قرار است در زمینه ساخت مسکن نقش سازنده و 

پیمانکار را داشته باشد و یا نقش فرماندهی، هدایت گر و سیاست گذار.
محمدرضا رضایی کوچی در گفت و گو با بازار، با بیان اینکه متاسفانه بانک ها در زمینه ارائه 
تســهیلات به بخش مســکن همراهی لازم را ندارند، گفت: عدم همراهی بانک ها در ارائه 
تســهیلات به بخش مسکن و همچنین عدم نظارت وزارت اقتصاد و امور دارایی بر بانک ها 
پذیرفتنی نیست.وی با بیان اینکه باید جایگاه وزارت راه و شهرسازی در ساخت مسکن تعریف 
شود، بیان کرد: باید مشخص شود که وزارت راه و شهرسازی قرار است در زمینه ساخت مسکن 
نقش ســازنده و پیمانکار را داشته باشد و یا نقش فرماندهی، هدایت گر و سیاست گذار. این 
نماینده مجلس تاکید کرد: این مسئله موضوعی بسیار مهم است و ما با وزیر جدید روی قسمت 
دوم ماموریت های وزارت راه و شهرســازی توافق کردیم یعنی ما تاکید داشتیم که وزارت راه 
و شهرســازی باید نقش فرماندهی کار - ساخت مسکن در کشور- را برعهده داشته باشد تا 
بتواند انبوه سازان و پیمانکاران را به سمت ساخت مسکن سوق دهد.رئیس کمیسیون عمران 
مجلس تاکید کرد: به واقع تاکنون این مهم یعنی فرماندهی ساخت مسکن از سوی وزارت راه و 
شهرسازی انجام نشده است و این وزارتخانه بیشتر سعی داشته نقش یک پیمانکار را بازی کند.

این نماینده مجلس تاکید کرد: در حال حاضر و براساس توافقات صورت گرفته قرار است مدل 
اجرای کار تغییر کند و بخش خصوصی در زمینه ساخت مسکن سرمایه گذاری لازم را داشته 
باشد.رئیس کمیسیون عمران مجلس با اشاره به ماموریت های سازمان برنامه وبودجه در ساخت 
و ساز مسکن بیان کرد: براساس قوانین تاکید بر این بوده که سازمان برنامه و بودجه صندوقی را 
احداث کرده تا درآمدهای مرتبط با مسکن به این صندوق واریز شود به عنوان مثال ما در بودجه 
سال ۱۴۰۱ گفتیم که ۳۰ هزار میلیارد تومان منابع به حوزه مسکن اختصاص داده شود و وارد این 
صندوق شود اما یک ریال هم به این صندوق واریز نشده، بنابراین عملا کاری صورت نگرفته 
است. به نظر بنده و به طور ناخواسته بدنه دولت با رئیس جمهور در زمینه ساخت مسکن مخالفت 
می کنند.وی تاکید کرد: موضوعی که مشهود است این است که افرادی که باید به رئیس جمهور 

در زمینه وعده ساخت مسکن کمک کنند، مشغول سنگ اندازی هستند.

بازار ایران به روسیه واگذار می شود؟
واردات مرغ به رغم مازاد تولید!

اخیراً برخی رسانه ها از ورود پنج شرکت روسی برای واردات مرغ به ایران خبر 
دادند. این در حالی است که چندی پیش، مجوز صادرات مرغ در راستای تولید 

مازاد این محصول صادر شد.
به گزارش تجارت نیوز، چند روز گذشته وزارت کشاورزی از امکان صادرات مرغ با عوارض صفر 
خبر داد. این وزارت خانه، دلیل این تصمیم را شرایط مناسب تولید گوشت در کشور اعلام کرد. با 
این حال خبرها حاکی از واردات مرغ در آینده نزدیک توسط برخی از شرکت  های خارجی است.
در حالی صادرات مرغ آزاد شد که بنابر گفته مسئولان صنفی، تقاضا مردم برای خرید مرغ کاهش 
یافته و همین موضوع منجر به کاهش قیمت مرغ کمتر از نرخ مصوب یعنی 6۳ هزار تومان شد.با 
اینکه صادرات مرغ آزاد شد خبرهای حاکی از ورود مرغ های روسی به ایران است. شرکت های 
تولید مرغ روسیه مجوز وزارت دامپزشکی ایران را برای صادرات گوشت مرغ دریافت کرده اند.

آن طور که در این خبر منتشر شده، پنج شرکت تولیدکننده گوشت و مرغ مجوز دسترسی به بازار 
ایران برای عرضه گوشت مرغ را پیدا کرده اند.حبیب الله اسدالله نژاد، مدیرعامل اتحادیه سراسری 
مرغ گوشتی، در گفتگو با تجارت نیوز درباره موضع این اتحادیه در قبال ورود پنج شرکت روسی 
به بازار ایران عنوان کرد: اتحادیه صددرصد مخالف این موضوع است.وی ادامه داد: البته هنوز 
اطلاعات دقیقی در خصوص این موضوع منتشر نشده است. باید بررسی شود که مرجع صدور 
این مجوز کدام نهاد بوده است.این فعال صنفی تصریح کرد: ورود شرکت های خارجی در حالی 
که می توانیم در سال 8۰۰ هزار تا یک میلیون تن مرغ صادر کنیم؛ واردات مرغ یک طنز تلخ 
است.اسدالله نژاد با تأکید بر اینکه تصمیم واردات مرغ به هر دلیلی، یک اقدام ضدتولید است، بیان 
کرد: در خبرها نقل شــده که سازمان دامپزشکی مجوز بهداشت صادر کرده؛ زمانی که مجوز 
بهداشت صادر می شود بدان معناست که درخواستی ثبت شده است.او با بیان اینکه بعید است که 
ثبت سفارش واردات مرغ از روسیه انجام بگیرد، گفت: از بهمن  سال گذشته، امکان ثبت سفارش 
مرغ منجمد خارجی وجود نداشت از همین رو این موضوع می تواند فقط در حد یک خبر باشد. 
بنابر این گزارش، در حالی زمزمه ورود شرکت های روسی به بازار گوشت و مرغ ایران شکل گرفته 
که تولیدکنندگان مرغ نسبت به توزیع مرغ منجمد در بازار نیز انتقاد دارند و می گویند این اقدام 
دولت باعث می شود تا تقاضا برای مرغ گرم کاهش پیدا کند. از سمت دیگر توزیع مرغ منجمد 
در بازار به یکی از ابزارهای دولت تبدیل شده تا در صورت بالا رفتن قیمت مرغ، بتواند با توزیع 

مرغ منجمد بازار را به تعادل برساند.

بورس در انتظار سورپرایز تلخ بودجه
قرار است به همین زودی ها بودجه تقدیم مجلس شود، این بودجه چه تاثیری 

روی بازار سرمایه خواهد داشت؟
به گزارش تجارت نیوز، طبق روال هر سال بودجه باید ۱۵آذر ماه تقدیم مجلس می شد اما تا به اکنون 
خبری از بودجه و ورود آن به مجلس نیست.بودجه مهم ترین سند حکمرانی مالی سالیانه کشور است. 
این سند خط  مشی این سند، نشان می دهد دولت چگونه اهداف سالیانه خود را اولویت بندی می کند. 
این سند سهم هر قسمت از منابع و مصارف را با توجه به اولویت، اهمیت و همچنین ماموریت های 
تعیین شده برای هر حوزه مشخص می کند و تخمین میزان اعتبار و شراط آن در تقسیم منابع محدود 
کشور مشخص می کند.از سوی دیگر بودجه می تواند تاثیر بسزایی روی بازار سرمایه و معاملات آن 
داشته باشد و حتی به طور کلی مسیر سرمایه گذاری را نیز تغییر دهد. عوامل بسیاری در بودجه هستند 
که روی بورس تاثیر دارند و می توانند منجر به  تغییر نوع و شیوه سرمایه گذاری شوند. در حال حاضر 
مسائلی همچون نرخ های گاز، خوراک پتروشیمی ها، بهره مالکانه، تورم، نرخ ارز، مالیات، عوارض، 

فروش اوراق و امثال این موارد می تواند به طور مستقیم روی بازار تاثیر بگذارد.
اثرگذاری بودجه بر صنایع بورسی

وضعیت نرخ خوراک پتروشیمی ها مشخص نیست و افزایش این نرخ آسیب شدیدی به صنایع 
وارد می کند. بخش قابل توجهی از بازار سهام مربوط به پتروشیمی هاست و ۲۳درصد از فرابورس 
را نماد شرکت های شیمیایی و پتروشیمی تشکیل می دهند. در این میان شرکت هایی وجود دارند 
که خوراک اصلی آنها گاز طبیعی اســت و قیمت گذاری گاز طبیعی بر سود و زیان این شرکت ها 
اثرگذار است. مهم ترین محصولات تولیدی آنها متانول، اوره آمونیاک، نیترات و … است و سهم 
بالایی در فرآورده های نیمه خام و بالادستی پتروشیمی دارند.پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس در همین باره گفته است: »معتقدم متناسب با شرایط اقتصادی باید نرخ خوراک پتروشیمی ها 
را در نظر گرفت. یعنی باید دید که دامنه نرخ ارز در کجا قرار می گیرد تا سایر مؤلفه های اقتصادی، 
وضعیت صادرات و تولید داخل را در سال آتی بررسی کنیم. حداقل ۵ تا 6 شاخص اصلی را باید در 
محاسبات منظور کنیم تا حداقل میانگینی از آن به دست بیاید تا بتوان یک نرخ متوسط برای آن 
بتوان شناسایی کرد. ما برای رسیدن به نرخ متوسط خوراک پتروشیمی ها تلاش خواهیم کرد. ازنظر 

ما قابل پیگیری است.«
افزایش نرخ ها مساوی با سقوط بورس

با توجه به وضعیت اقتصادی کشور تورم و سایر مشکلات، برخی از کارشناسان می گویند که نرخ 
خوراک احتمالا روند افزایشی داشته باشد که این موضوع به ماهیت بازار سرمایه آسیب می زند. از 
سوی دیگر تعیین نرخ های گاز یا بهره مالکانه نیز می تواند تاثیر بسیار زیادی روی بازار بگذارد؛ یعنی 
میزان سودآوری صنایع را تا حدود زیادی کاهش دهد.بستن مالیات روی صنایع و حقوقی ها نیز کمی 
خطرناک است و در این شرایط، حقوقی ها سرمایه  خود را به بازارهای کم مالیات می برند و صنایع نیز با 
پرداخت مالیات با کاهش سودآوری مواجه می شوند.اما به طور کلی بورس در حال حاضر دیگر ابهامات 
شدید بودجه است و تا زمانی که این بودجه تقدیم مجلس نشود و وضعیت آن مشخص نشود نمی توان 

به طور قطعی تاثیر بودجه را روی بورس بررسی کرد.

مدیرکل دفتر لوازم خانگی وزارت صمت مطرح کرد:
خرید جهیزیه فقط با ۵۰ میلیون تومان!

محسن شکرالهی، مدیرکل دفتر لوازم خانگی وزارت صمت گفت: با۵۰ میلیون تومان 
امکان خرید یک جهیزیه کاملا ایرانی وجود دارد.

به گزارش تجارت نیوز، محسن شــکرالهی گفت: در حال حاضر برخی از برندهای معروف در چین 
تولید شده و به کشورهای اطراف صادر می شود و با توجه به آن که بسیاری از این کالا قاچاق هستند و 
عوارض گمرکی پرداخت نمی کنند؛ در نتیجه با قیمت های کمتری عرضه می شوند.به گفته او: در حال 
حاضر بسیاری از تولیدکنندگان لوازم خانگی با توجه به آن که مالیات، حقوق کارگر و عوارض گمرکی 
برای واردات قطعات پرداخت می کنند در نتیجه قیمت تمام شده کالاهای آنها بسیار افزایش می یابد.او با 
بیان اینکه در حال حاضر برندهای مطرح خارجی، دارای تجربه و کیفیت بسیار بالاتری هستند، به باشگاه 
خبرنگاران گفت: اما نباید این موضوع فراموش شود که در چند سال اخیر بسیاری از برندها بازار ایران را 
ترک کرده اند. همین موضوع باعث شد که تولیدکنندگان ایرانی خود را نشان دهند.شکرالهی گفت: ایران 
در حوزه تولید یخچال، در حال حاضر به چند کشور همسایه محصولات خود را صادر می کند. آمارها 
هم نشــان می دهد ۲6 درصد در صادرات محصولات لوازم خانگی رشد داشته ایم.او گفت: به سازمان 
توسعه تجارت اعلام کرده ایم که مشوق ها را در این بخش پیگیری و تسهیل کنند و در حال حاضر هم 
تولیدکنندگان نمونه محصولات خود را به سه کشور آفریقایی ارسال کرده و از سوی دیگر بسیاری از 
بازارهای منطقه را کالای ایرانی برای صادرات در اختیار دارند. مدیرکل دفتر لوازم خانگی وزارت صمت 
گفت: تولیدکنندگان داخلی در حال حاضر بر خدمات پس از فروش و ساماندهی این بازار باید تمرکز 
بیشتری داشته باشند.شکراللهی گفت: بیش از ۹۰ درصد از جهیزیه توسط کالای ایرانی قابل تهیه است 
و با یک حساب سرانگشتی با ۵۰ میلیون تومان می شود یک جهیزیه ایرانی تهیه کرد. در حال حاضر در 
تولید تلویزیون رشد ۲۰ درصدی داشته ایم.او گفت: در حال حاضر در کالای قاچاق پذیر ۵۰ درصد رشد 

تولید داشته ایم و در ۲ ماه اخیر ۲۵ مورد آسیب شناسی کرده ایم.

اخبار کوتاه 

بذرافشان، رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه به دلایل مختلف مردم از خرید 
طلای دست دوم خودداری کنند گفت: به دلیل بالا رفتن هزینه های تولید و مشکلات مواد 

اولیه تولید طلا تا ۲۰ درصد کاهش دارد.
نوسانات این روزهای بازار طلا و سکه باعث شده تا اکثر فروشندگان و حتی تولیدکنندگان مصنوعات از آینده 
بازار طلا اطلاع چندانی نداشته باشند. هر چند وضعیت این روزهای بازار طلا روند صعودی به خود گرفته اما تمام 
فعالان این بازار معتقد هستند که خرید طلا می تواند یک پشتوانه خوب و محکمی برای خریداران و مردم باشد. 
اما این روزها به دلیل رشد قیمت طلا در بازارهای جهانی و به نسبت آن بازارهای داخلی، برخی از متقاضیان و 
خریداران خانگی در تلاش هستند تا نقدینگی خود را به طلا تبدیل کنند تا با توجه به تورم های شدید ارزش 
پول آنها بیشتر از این کاهش نیابد.اما بالا بودن قیمت طلا و مصنوعات نو باعث شده برخی از خریداران خانگی با 
مراجعه به گالری ها و طلا فروشان سطح شهر اقدام به خرید طلای دست دوم با قیمت پایین تر به میزان تا ۱۵۰ 
هزار تومان کمتر از قیمت روز کنند. اگر چه این اقدام در سطح شهر تهران و توسط برخی از گالری ها و جواهر 
فروشی ها انجام می شود اما نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در گفتگو با »بازار« این اقدام را غیر 
قانونی دانست و گفت: مردم بنا به دلایل مختلف از خرید طلای دست دوم خودداری کنند.وی در پاسخ به این 
پرسش که چرا مردم باید از خرید طلای دست دوم خودداری کنند؟ گفت: ابتدا باید عنوان کنم که مردم و خانه 
دارها می توانند طلای دست دوم خود را بفروشند اما بنا به دلایل مختلف از خرید طلای دست دوم خودداری 
کنند. به هر حال این اقدام مردم می تواند چرخه تولید مصنوعات طلا را با مشکل مواجه کند.بذرافشان با تاکید بر 
اینکه همواره اتحادیه طلا از مردم خواسته است که به دنبال خرید طلای دست دوم نروند و طلافروشان هم از 
فروش آن جلوگیری کنند ادامه داد: در خصوص نخریدن طلای دست دوم باید اذعان کنم که اکثر مصنوعات 
طلا قدیمی هستند و شاید هم یک مقداری از آنها عیار پایینی داشته باشند. البته باید به این موضوع مشکل نبود 
کد استاندارد را هم باید اضافه کرد. قطعا خرید و فروش مصنوعات و طلای دست دوم چرخه تولید مصنوعات 
را دچار مشکل می کند.وی با اشاره به اینکه مقام معظم رهبری چند سال است که به موضوع اشتغال عنایت 
ویژه ای دارد و صنف طلا می تواند با تولیدات خود فرصت شغلی خوبی ایجاد کند اضافه کرد: حدود ۱۰ سال است 
که بر روی مصنوعات طلا کدهای استاندارد درج می شود بنابراین احتمال دارد برخی از این طلای دست دوم 
کد استاندارد نداشته باشند و حتی برخی از آنها از عیار مورد نظر هم کمتر باشند. پس توصیه ما هم به مردم و هم 
به فروشندگان و جواهر فروشی ها این است که وارد این گونه معاملات نشوند تا مشکلی پیش نیاید. این کار به 
لحاظ صنفی توصیه نشده و ممنوع است.بذرافشان در پاسخ به این پرسش که آیا چرخه تولید مصنوعات طلا در 
این چند سال دچار مشکل شده است گفت: در مورد تولید مصنوعات طلا نسبت به سال های گذشته شاید آمار 
دقیقی در دست نباشد اما به هر حال به دلایل عدیده ای تولید مصنوعات نیز دچار مشکل شده است. هامنطور 
که گفتم همین خرید و فروش طلای دست دوم می تواند یکی از دلایل کاهش تولید مصنوعات طلا و به هم 
خوردن چرخه تولید باشد. اما دلیل اصلی افت تولید مصنوعات می تواند به مشکلات مواد اولیه و ابزارآلات روز دنیا 
باز گردد. تقاضای ما این است که دولت و مجلس نسبت به کمک به صنف طلا و جواهر عنایت ویژه ای داشته 
باشند. چرا که هزینه های تولید در این صنف بسیار افزایش یافته است و شاید همین موضوع یکی از دلایل رفتن 
مردم به سمت خرید طلای دست دوم باشد.بذرافشان با تاکید بر اینکه صنف طلا و جواهر پتانسیل بالایی در 
ایجاد اشتغال و صادرات وارزآوری دارد خاطر نشان کرد: صنف طلا و جواهر نقش مهمی در ارتقاء تولید و ارزآوری 
برای کشور دارد.وی در پاسخ به این پرسش که آیا هنوز هم واردات مصنوعات طلا به کشور انجام می شود یا 
خیر؟ گفت: واردات مصنوعات طلا و جواهر بسیار پایین است و در حد ۵ درصد است. اما نکته ای که حائز اهمیت 
است این است که تولیدات کارگاههای تولیدی و کارخانه های تولیدی در داخل کشور این روزها با تولیدات خارجی 
برابری می کنند و این نوید را می دهیم که تولیدات داخلی در برخی از بخش ها بسیار با کیفیت تر و مناسب تر 
از تولیدات خارجی است. اما تقاضای ما از دولت و مجلس این است که از این صنعت حمایت ویژه داشته باشند تا 

این صنعت بتواند به خوبی در بخش اشتغال و صادرات به انجام وظیفه خود بپردازد.

  رئیس اتحادیه: مردم نخرند؛ 
برخی مصنوعات عیار پایین دارند

رونق معاملات طلای دست دوم

اسفندماه امسال، انتخابات اتاق بازرگانی شهرستان ها برگزار می شود و در بهار 14۰۲ نیز 
کرسی های هیات رئیسه اتاق ایران تعیین تکلیف می شوند. حال آن طور که علی شریعتی، 
عضو اتاق بازرگانی، می گوید: دولت سیزدهم مدتی است که مشغول رزومه سازی برای 

افراد نزدیک به خود، برای ورود به اتاق بازرگانی دارد.
در حالی قرار است اسفند امسال انتخابات اتاق بازرگانی در شهرهای مختلف برگزار شود که دولت سیزدهم 
از ابتدای فعالیت خود تحرکات خود را برای محاصره پارلمان بخش خصوصی آغاز کرده است.مسئولان و 
تصمیم گیران این دولت که غالباً برخاسته از دانشگاه امام صادق یا نهادهای خصولتی هستند حالا قصد دارند 
افراد نزدیک به خود را در رأس بخش خصوصی هم قرار دهند تا علاوه بر مجلس و قوه قضائیه، به عنوان دو 
رکن دیگر حاکمیت، بخش غیردولتی اقتصاد را هم با خود هم سو کنند. تا جایی که برخی فعالان اتاق بازرگانی 
از رزومه سازی دولت برای افرادی که تخصص، سابقه و تجربه چندانی ندارند، خبر می دهند.در همین زمینه علی 
شریعتی، عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی خراسان رضوی، به تجارت نیوز گفت: حتما انتقاداتی به شاکله 
امروز اتاق  بازرگانی وارد است. اما می توانیم مدعی شویم که قاطبه افراد از بخش خصوصی هستند. از سوی 
دیگر در انتخابات اتاق های مشترک اتفاقاتی می افتد که امیدواریم در انتخابات پیش روی اتاق ها رخ ندهد.او 
درباره جزئیات این اتفاقات توضیح داد: در انتخابات اتاق ها کسانی ورود پیدا می کنند که فاقد رزومه یا هرگونه 
سابقه عملیاتی هستند. این افراد صرفاً با مصاحبه در چند رسانه خاص صاحب رزومه شده اند. اکثر آن ها نیز 
طیف های نزدیک به دولت هستند و دلیل حضورشان به دلیل اعمال نظرهایی است که صورت می گیرد.وی 
تشریح کرد: ما اعتقاد به حضور جوانان در عرصه های مختلف داریم. اما نه جوانانی که هیچ رزومه ای ندارند و 

می خواهند با ادعای ارتباط با  فلان نهاد خود را وارد اتاق بازرگانی کنند.
تقسیم بخش خصوصی بین فارغ التحصیلان بازمانده »امام صادق«

این فعال بخش خصوصی ضمن تاکید بر اینکه تمام دولت ها تلاش می کنند اتاق بازرگانی همراه آن ها باشد، 
تأکید کرد: نفوذ در اتاق بازرگانی محدود به این دولت نیست. اما دولت جدید اصل را بر این گذاشته است که 
مدیران جوان و تازه کار به کار بگمارد. نمی خواهد مدیرانش در دولت های قبلی رزومه داشته باشند. به علاوه 

ممکن است شاهد تأکید صرف بر حضور فارغ التحصیلان دانشگاه امام صادق در اتاق بازرگانی باشد.
شریعتی به انتخابات پیشین اشاره و عنوان کرد: انتخابات اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین نمونه بارز ادعای 
ماست. در این انتخابات کسانی رای نیاوردند که چندین کمپانی، تجارت  خانه بزرگ و دفتر در چین دارند. در ازای 
آن، برخی افراد بی هویت و ناکارآمد انتخاب شدند که حتی یک سفر به چین نداشته اند. اشخاصی که تاکنون 
صادراتی به چین یا وارداتی از این کشور نداشتند. این افراد صرف ارائه رزومه در صنایعی که قابل ردیابی نیست 
و به وسیله یک باند به اتاق راه پیدا کردند.وی خاطرنشان کرد: دولت به تحمیل این افراد به اتاق بازرگانی تمایل 
ویژه ای دارد؛ اما اینکه چقدر کار را پیش ببرند، بستگی به همت اعضا دارد. البته دولت می تواند نفوذ خود را 

قهراً هم اعمال کند.
حیاط خلوتی برای غیرکراواتی ها!

او اضافه کرد: بعضی از اشخاص نزدیک به دولت کنونی مدام بر »کراواتی بودن« اعضای اتاق بازرگانی تأکید 
دارند! اما لازم است از این افراد بپرسیم کدام از عاملان دستگاه های جاسوسی در ۴۴ سال اخیر کراواتی بوده اند؟ 
اگر دولت بخواهد اتاق بازرگانی را به حیاط خلوت خود تبدیل کند، پارلمان بخش خصوصی کارایی خود را در 
بعد جهانی از دست می دهد.بر اساس این گزارش، انتخابات اتاق بازرگانی هر چهار سال یک بار برگزار می شود. 
بر اساس این انتخابات ۴۰ عضو برای تهران و ۱۵ عضو برای هر شهرستان تعیین می شود. در این انتخابات 
دو گروه امکان حضور دارند؛ نخست کسانی که کارت عضویت دارند و دوم صاحبان کارت های بازرگانی.حال 
به نظر می رسد علاوه بر چهره سازی از برخی جوانان نزدیک به دولت بر اساس مصاحبه  با برخی رسانه ها، این 
افراد یکی از این شرایط را هم پیدا کرده اند تا ورود راحت تری به اتاق بازرگانی داشته باشند. حال آیا با دولتی  سازی 

بخش خصوصی، اتاق بازرگانی هویت خود را از دست می دهد؟

 رزومه سازی 
برای ورود به اتاق  بازرگانی

یک عضو اتاق بازرگانی مطرح کرد:

معاون وزیر راه و شهرســازی اظهار داشت: در بحث ساخت قطعات هواپیما در حال 
ایجاد زیرساخت ها هستیم و مجوزهای مورد نیاز در حال صدور هستند. البته با مجوزهای 
دریافت شده هزاران قطعه مربوط به ساخت هواپیما در حال حاضر در کشور در حال 
تولید است و در بحث ساخت و طراحی خبرهای خوبی داریم و گام های مهمی در این 

حوزه برداشته شده  است.
محمد محمدی بخش، رییس سازمان هواپیمایی کشوری در گفت وگو با ایلنا درباره مجوزهای دریافت شده 
برای توسعه ناوگان و زیرساخت های مورد نیاز در صنعت هوایی اظهار داشت: توسعه ناوگان یک موضوع 
چندوجهی است و برای تحقق اهداف توسعه ناوگان به طور همزمان خرید هواپیماهای نو وهواپیماهای دست 
دوم،  بازگرداندن هواپیماهای زمین گیر به خط پروازی و همچنین حفظ و نگهداری ناوگان موجود را دنبال 
می کنیم و توسعه را یک موضوع تک بعُدی و یک وجهی نمی بینیم و به طور همزمان بر روی هر چهار اقدام 
تمرکز داریم.  وی با بیان اینکه انجام هر یک از اقدامات به مجوزهایی نیاز دارد، ادامه داد: برای انجام هر یک 
از وجوه و اقدام برای توسعه ناوگان اختیارات و امتیازاتی لازم است که برای صدور این مجوزها مکاتباتی انجام 
شده و در حال انجام است که البته یکسری از مجوزها صادر شده اند اما انجام هر چهار اقدام به صورت موازی 
پیگیری می شود و پیشروی می کند.  معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اقدامات انجام شده در بخش 
تعمیرات هواپیماها گفت: عمده اقدامات و اهداف در بخش تعمیرات محقق شده  و امروز هیچ هواپیما از انواع 
تایپ موجود در ناوگان و هیچ موتوری از این هواپیماها برای تعمیر از کشور خارج نمی شود و تمام هواپیماها 

در داخل کشور تعمیر می شوند.   
محمدی بخش درباره تامین قطعات در صنعت هوانوردی اظهار داشت: بحث تامین قطعات به چند گروه 
تقسیم می شود. یک گروه مربوط به تامین قطعاتی از طریق خرید می شود و گروه دیگر قطعاتی هستند که 
در داخل کشور ساخته می شوند و اجازه ساخت  آنها وجود دارد. همچنین یکسری هم از جمله اقلام  مصرفی 
هســتند که هر یک از این موضوعات در زیرگروه تعریف شده نیازی به اختیارات و مجوزهایی دارد.رییس 
سازمان هواپیمایی کشوری افزود: در بحث ساخت قطعات در حال ایجاد زیرساخت ها هستیم و مجوزهای 
مورد نیاز در حال صدور هستند و البته با مجوزهای دریافت شده هزاران قطعه مربوط به ساخت هواپیما در 
حال حاضر در کشور در حال تولید است و در بحث ساخت و طراحی خبرهای خوبی داریم و گام های مهمی 
در این حوزه برداشته شده  است. وی درباره محل تامین مالی اجرا و انجام ۴ اقدام توسعه ناوگان افزود: بخشی 
از تامین مالی توسط بخش خصوصی تامین می شود و شرکت های خصوصی برای انجام هر اقدام مرتبط با 
فعالیت های خود تامین مالی خرید یا تعمیرات را انجام می دهند و شرکت های مرکز تعمیرات از محل فروش 
قطعات، منابع مورد نیاز را تامین می کنند. البته بخشی از سرمایه گذاری ها هم از سوی دولت انجام شده است و 
بخشی از تامین مالی ها هم محقق شده اند.محمدی بخش همچنین درباره تاخیر در انتشار و ابلاغ دستورالعمل 
حقوق مسافر و گفته هایی مبنی بر اینکه این دستورالعمل به نفع شرکت های هواپیمایی در حال تغییر است، 
تاکید کرد: به هیچ وجه این گونه نیست که این دستورالعمل و آیین نامه به نفع شرکت ها تغییر کرده باشد و 
تغییرات حتما به نفع مسافران است و اگر تدوین و تنظیم آن زمان بر شده به این دلیل بوده که باید مطابق با 
آیین نامه های بین المللی، آیین نامه های داخلی،  حقوق مسافر، حقوق عامه، حقوق جزا و ...  تنظیم شود که 
پیچیدگی های زیادی دارد. به طور قطع به دنبال این هستیم بخش عمده ای از موضوعات مطرح شده در 
این دستورالعمل به نفع مردم کشور تغییر کند چراکه مردم باید از این ظرفیت قانونی استفاده کنند و این برای 

سازمان هواپیمایی موضوع بسیار مهمی است.  
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تغییرات انجام شده به نفع مسافران و مردم گفت: از جمله تغییرات 
انجام شده این است که در بحث پرداخت استرداد، در بحث تاخیرات و لغو پروازها ملاحظاتی در نظر گرفته و 
جریمه شرکت ها نسبت به گذشته تغییر کرده و افزایش یافته است. این اقدامات هم جنبه بازدارندگی دارند و 

هم اینکه اگر مردم در این موارد دچار زیانی شدند از این محل بخشی از  ضرر آنها جبران شود.    

 افزایش جرایم ایرلاین ها 
درصورت نقض حقوق مسافران

هزاران قطعه مرتبط با هواپیما در کشورمان تولید می شود

عضو هیات رییسه مجلس گفت: در طرح 
کالابرگ قیمت کالاهای اساســی نباید 
بیشتر از شهریور 14۰۰ به مردم عرضه 
شــود و دولت باید مابه التفاوت آن را به 

شکلی برای مردم جبران کند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، سید محسن دهنوی در 
واکنش به خبری مبنی بر اینکه قرار است دولت به 
منظور تقویت سلامت غذایی خانوارها این امکان را 
برای آن ها ایجاد کند که به اعتبار یارانه بتوانند یک 

ماه زودتر کالاهای اساسی را خریداری کنند و این اقدام در راستای اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی اســت، اظهار داشت: مجلس شورای اسلامی در جریان 
بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، دولت را مکلف کرد که قیمت کالاهای اساسی 
نباید بیشتر از شهریور ۱۴۰۰ به مردم عرضه شود و دولت باید مابه التفاوت آن را به 
شکلی برای مردم جبران کند.وی با اشاره به اینکه دولت برای اجرای این مصوبه 
یا باید به مردم یارانه نقدی یا کالابرگ دهد، متذکر شد: دولت در ماه های گذشته 
بــرای اجرای این مصوبه به صورت نقدی به مردم یارانه پرداخت کرد، اما اصرار 
مجلس از همان ابتدا، اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی بود.وی تصریح کرد: الان 

هم نظر مجلس شورای اسلامی بر این است که 
دولت می تواند در قالب کالابرگ یا اعتباری از مردم 
حمایت معیشتی کند و برای ما این موضوع محل 
اشکال نیست، بلکه مسئله مهم این است که درباره 
آن بخشی که سهم خریدار و مصرف کننده است 
و باید از جیب مصرف کننده پرداخت شــود، حتماً 
باید قید مجلس مبنی بر توزیع کالاهای اساسی به 
نرخ شهریور ۱۴۰۰ رعایت شود.نماینده مردم تهران 
در مجلس با تاکید مجدد بر اینکه قیمت کالاهای 
اساسی باید به نرخ شهریور ۱۴۰۰ باشد و طبق مصوبه مجلس مابه التفاوت آن 
باید از حساب یارانه ای پرداخت شود، گفت: ما مخالف خبر جدیدی که از سوی 
مسئولان وزارت رفاه مطرح شده است نیستیم، مشروط به اینکه سهم مشتری در 
خرید کالاهای اساسی باید به نرخ شهریور ۱۴۰۰ باشد، مابه التفاوت آن هم باید 
از اعتبار یارانه فرد در کارت پرداخت شود و مصوبه مجلس باید به صورت دقیق 
اجرا شود.دهنوی تاکید کرد: اگر طرح کالابرگ آن گونه که ما در قانون آوردیم 
اجرا نشود، با مصوبه مجلس شورای اسلامی در بودجه ۱۴۰۱ مغایرت دارد و حتماً 

مجلس ورود می کند چرا که نباید برخلاف قانون عمل شود.

مصباحی مقدم، رئیس شــورای فقهی 
بانــک مرکزی گفــت: منابع نقدینگی 
بانک ها به شــکل ملک در زیر مجموعه 

همان بانک بلوکه شده است.
به گزارش بازار، غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس 
شورای فقهی بانک مرکزی، درباره اهمیت فروش و 
واگذاری اموال و املاک و شرکت های مازاد بانک ها 
و دولت اظهار داشــت: منابع نقدینگی بانک ها به 
شــکل ملک در زیر مجموعه همان بانک بلوکه 

می شود. این املاک به این شکل کسب شده که یا بانک خود به سرمایه گذاری 
در مواردی ورود پیدا کرده و یا اینکه در نتیجه عدم پرداخت بدهی ها، دارایی های 
فوق به تملیک درآمده و اکنون در اختیار بانک قرار گرفته است. این کار سبب 

شده تا قدرت وام دهی بانک ها به شدت کاهش پیدا کند.
وی در ادامه ابراز کرد: فروش املاکی که اکنون در اختیاربانک ها قرار دارد، به 
افزایش نقدینگی و در نتیجه رشد قدرت وام دهی آن ها می انجامد.رئیس شورای 
فقهی بانک مرکزی درباره شرکت های دولتی نیز اظهار داشت: براساس سیاست 
اصل ۴۴ قانون اساســی و قانون مصوب مجلس، شرکت های دولتی ذیل این 

سیاست باید تا پایان سال ۱۳۹۳ واگذار می شدند که 
متاسفانه تاکنون برخی از این شرکت ها واگذار نشده 
که نشان دهنده عمل نشدن به تکلیف قانونی است. 
چنانچه شرکت های دولتی واگذار شود، کمی از بار 
دولت نسبت به نیروی انسانی و مدیریت اینگونه 
شرکت ها کاهش خواهد یافت و طبعاً بخش های 
دیگر تقویت می شود.رئیس شورای فقهی بانک 
مرکزی دراین خصوص که سود حاصل از فروش 
املاک نسبت به هزینه نگهداری آن ها بیشتر است، 
اظهار داشت: وقتی هزینه نگهداری املاک بالا است باید هرچه زودتر آن ها را 
به فروش رساند. همچنین فروش املاک مازاد سبب می شود تا تراز بانکی به 
شکل مثبت درآید و در نتیجه آن توان پرداخت تسهیلات افزایش می یابد.وی 
درخصوص تاثیر فروش املاک بر کاهش قیمت و انتظارات تورمی نیز چنین 
توضیــح داد: تردیدی در تاثیر قیمتی فروش املاک بانک ها وجود ندارد. وقتی 
عرضه دارایی ها صورت می گیرد بر قیمت دارایی ها مشابه در بازار تاثیرگذار خواهد 
بود. بانک ها درصورتی که بنگاهداری  را کنار گذارند، عرضه آن سبب خواهد شد 

تا ارزش بازاری بنگاه های مشابه کاهش پیدا کند.

شرط مجلس برای اجرای طرح کالابرگ
دهنوی مطرح کرد؛

نقدینگی بانک ها در املاک بلوکه شده است
رئیس شورای فقهی بانک مرکزی:

اوراق ارزی را بدون نگرانی بخرید
عرضه اوراق ارزی می تواند در تعدیل قیمت ارز نقش داشته باشد، زیرا خرید آن برای عموم 

مردم بدون نگرانی از قطع یارانه بلامانع است.
محمد صفایی دلوئی، عضو کمیسیون اقتصادی و نماینده مردم گناباد در مجلس شورای اسلامی در رابطه با 
مزایای عرضه اوراق ارزی گفت: عرضه اوراق ارزی می تواند در تعدیل قیمت ارز نقش داشته باشد، زیرا خرید آن 

برای عموم مردم بدون نگرانی از قطع یارانه بلامانع است. برهمین اساس دسترسی برای کسانی که نیاز دارند، 
آسان تر خواهد شد. ضمن آنکه بخشی از چالش های اقتصادی با ارائه اوراق ارزی هم مرتفع می شود.وی در ادامه 
ابراز کرد: اوراق ارزی موجب ایجاد تعادل و ثبات از طریق جذب تقاضای سفته بازی و احتیاطی بازار ارز می شود 

که اقدام مهمی در مدیریت و کنترل بازار ارز به شمار می رود.

این عضو کمیسیون اقتصادی درباره جلب اعتماد مردم نیز اظهار داشت: ایجاد ثبات در بازار سبب خواهد تا اعتماد 
مردم به بانک مرکزی افزایش یابد و برای آینده اقتصادی خود برنامه ریزی دقیقی داشته باشند. بانک مرکزی با 
این کار می تواند بازار ارز را به ثبات برساند، به شرط آنکه در اجرا درست عمل شود.صفایی دلوئی در ادامه اظهار 
داشت: اوراق ارزی در کنار مزایای مطرح شده، نگرانی هایی هم به دنبال دارد که باید مورد توجه قرار گیرد. یکی 
از این نگرانی ها احتمال حرکت متقاضیان به این سمت صرفا جهت پس انداز است، البته رقم اوراق ارائه شده 

خیلی بالا نیست، ولی باید تمام معایب و مزایا باهم در نظر گرفته شود.


